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ZPRAVODAJ FARNOSTI

PŘI KOSTELE sv. TOMÁŠE V BRNĚ

Motto:

”
Když nežijeme ve spojenı́ s Bohem, nejsme ’on-line’,

pak nerozumı́me, co Bůh řı́ká, jsme ’off-line’.“

Angelo Scarano

Úvodnı́ slovo

Modernı́ doba nám otevı́rá netu-
šené možnosti. Tak lze farnost v jistém
slova smyslu spravovat i virtuálně,
a nikdo si toho celkem ani nevšimne
(dokladem je toto úvodnı́ slovo, které
dı́ky internetu vzniká vlastně

”
na

dálku“). Však také v této souvislosti
bývajı́ opakovaně kladeny otázky, zda
by se nedalo napřı́klad zpovı́dat po
internetu, do kostela chodit on-line
a modlitbu vyřešit zakliknutı́m potřeb-
ných aktuálnı́ch záložek v menu přı́-
slušných stránek proseb, dı́ků a chval.

Jenže Bůh nenı́ virtuálnı́ realita
– a člověk před nı́m nestojı́ jako
anonymnı́ jednička (nebo často spı́še
nula . . . ? , jakéhosi procesu impulsů.

Věřı́me v Boha – nebo spı́še Bohu –
který je osoba,

”
Ty“, a každý z nás

je sám sebou se všı́ jedinečnostı́, ne-
opakovatelnostı́, svobodou – a tedy
i zodpovědnostı́ za sebe sama. Vı́ra je
vztah, nikoli

”
vlněnı́“ či sdı́lenı́ energiı́.

A právě touto skutečnostı́ je vı́ra těžko
nahraditelnou a stěžejnı́ hodnotou lid-
ské existence, jež je jinak stále vı́c
ohrožována odosobněnı́m a rozředě-
nı́m v celku davů a ideologiı́.

Dobrý křest’an pak je právě ten,
kdo vztahy přijı́má a žije jako velké
obdarovánı́ i výzvu – vůči Bohu, bliž-
nı́m i sobě. Přeji vám radost z objevu
tolikerých cest, po nichž se lze skrze
vı́ru ubı́rat!

Váš farář Petr Vrbacký
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Náboženstvı́ ve školnı́m
roce 2010/11

FARA – LIDICKÁ 6

– P. Jiřı́ Bůžek

– středa 15.45 – 16.30h

– určeno pro 1. stupeň ZŠ

– pozn: je přı́stupno všem dětem,
které nemajı́ možnost vyučovánı́
ve škole

FARA – LIDICKÁ 6

– Michal Černý

– pátek 14.15 – 15h

– určeno pro 2. stupeň ZŠ

ZŠ ANTONÍNSKÁ

– P. Jiřı́ Bůžek

– čtvrtek 14.00 – 14.45h

– určeno pro 1. stupeň ZŠ

ZŠ KOTLÁŘSKÁ

– Hana Švábová

– pondělı́ 15.30 – 16.15h

– určeno pro 1. stupeň ZŠ

ZŠ BOTANICKÁ A ZŠ STAŇKOVA

– pro malý počet dětı́ se výuka pře-
souvá na faru

Rozhovor
s našı́m novým kaplanem

V červenci byl do našı́ farnosti usta-

noven kaplanem P. Mgr. Jiřı́ Bůžek, Dr.

Poprosili jsme jej o rozhovor.

Mohl byste čtenářům řı́ct něco o vašı́

rodině, odkud pocházı́te?

Narodil jsem se v roce 1971 v pů-

vabném pošumavském městečku Vim-

perk. Z Pošumavı́, z obce Zdı́kov, po-
cházı́ moje rodina z maminčiny strany

a tam jsem byl také pokřtěn. Moje

šumavská babička tam žila až do roku
2005 (zemřela na Bı́lou sobotu večer,

týden před papežem Janem Pavlem II,

se kterým byli i stejný ročnı́k narozenı́).
Právě jı́ děkuji za to, že mi v dětstvı́

dala základy vı́ry, i když to nebylo

moc jednoduché (po mé konverzi jsme
si často povı́dali o tom, jak jsem jako

malý chlapec nechtěl poslouchat před

spanı́m čtenı́ z Karafiátových Broučků,

protože to bylo zbožné). Ale právě
tenhle základ, byt’odmı́tnutý a dlouho

nereflektovaný, měl určitě vliv na moje

nalezenı́ vı́ry v dospělosti, a za to jsem
jı́ moc vděčný.

Otec pocházel z Králova Pole, z ne-

věřı́cı́ rodiny. Oba rodiče byli lékaři,
seznámili se v jižnı́ch Čechách, kde

byl tatı́nek tušı́m na základě umı́s-

těnky, vzali se a v mých třech letech
jsme se odstěhovali do Brna. Táta
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s mámou měli svatbu na Petrově, ale

pak se v atmosféře reálného socia-
lismu vı́ře vzdálili. Tatı́nkovi, který

zemřel roku 1976 na leukémii, ale ne-

byly hlubšı́ věci života cizı́, a zůstala
mi po něm rozsáhlá knihovna všech

možných oborů, včetně několika knih

známého brněnského kněze a peda-

goga Dominika Pecky. Protože jsem
se stejně jako on stal vášnivým čte-

nářem, na moje hledánı́ mělo velký

vliv i tohle. V osmdesátých letech se
maminka seznámila s mým nevlast-

nı́m tátou, také vdovcem, a jemu moc

děkuji za to, že převzal v rodině ot-
covskou roli v době mojı́ puberty, kdy

jsem to hodně potřeboval. Mimo jiné

mě systematicky vytahoval od mého
leženı́ v knihách a pěstoval ve mně

kladný vztah k pohybu, zejména běž-

kám a kolu. Ten mám dodnes. A navı́c
jsem tı́m, dosud jedináček, zı́skal bá-

ječného bratra a sestru. Oba majı́ dnes

velké rodiny (mám dohromady sedm
synovců a neteřı́), a můj bratr, který

konvertoval k vı́ře asi pět let přede

mnou na základě setkánı́ s hnutı́m
Fokoláre, byl tı́m, kdo mě doprovázel

na cestě návratu do cı́rkve.

Vı́ se o vás, že jste studoval v zahraničı́,

že máte i vysokou školu v jiném oboru –

mohl byste nám přiblı́žit i svůj profesnı́

život?

Maturoval jsem v roce 1989 na

gymnáziu Koněvova (dnes Vı́deňská)

a na podzim jsem začal studovat obor

Obecná biologie na Masarykově uni-
verzitě. V této době se můj názor na

vı́ru a cı́rkev dost vyhranil, měl jsem

za to, že něco takového už dávno
nemělo existovat a že všelékem na

problémy lidstva jsou přı́rodnı́ vědy,

které majı́ také klı́č k definitivnı́mu

nalezenı́ pravdy o světě a člověku.
Zkrátka taková ta mladická naivita

a černobı́lost viděnı́ . . .

Rád vzpomı́nám na to, jak jsem
v prostředı́ fakulty zažil listopad 1989.

Základnı́ studium jsem ukončil roku

1994 a pak jsem nastoupil na Biofyzi-
kálnı́ ústav Akademie věd na Královo-

polské ulici v Žabovřeskách. Tam jsem

– nejprve jako asistent a pak jako post-
doktorand – pracoval až do roku 2002,

s dvouapůlletou přestávkou mezi roky

1999 a 2001, kdy jsem byl zaměstnaný
na oddělenı́ lékařských věd univerzity

ve finských Helsinkách. V roce 1998

jsem dokončil externı́ doktorandské
studium na MU v oboru genetika,

v průběhu mé práce na BFÚ a ve

Finsku jsem se zabýval hlavně chemic-
kými modifikacemi deoxyribonukle-

ové kyseliny DNA, v nı́ž je zapsána ge-

netická informace, a poté mechanismy

vzájemné vazby DNA a bı́lkovin, které
v buňkách fungujı́ jako

”
spouštěče“

genů. Zejména se jednalo o bı́lkovinu

jménem p53, která má dost význam-
nou roli při ochraně buněk proti ne-

kontrolovanému růstu, tedy rakovině.

3



V devadesátých letech přestal být

můj negativnı́ názor na náboženstvı́
a cı́rkve tak jednoznačný, což bylo

dáno jednak tı́m, že moje prvotnı́

okouzlenı́ z moci přı́rodnı́ch věd vy-
prchalo, a také tı́m, že jsem prochá-

zel jakousi osobnı́ krizı́ smyslu života

a vztahů s druhými lidmi. V tu chvı́li

mi pomalinku docházelo, že smysl
života je právě ve vztahu lásky ke

druhému, a tak jsem velmi pozvolna

objevil křest’anstvı́ – právě i dı́ky
svému nevlastnı́mu bratrovi Tomášovi

a jeho báječné ženě Hance. Důleži-

tým momentem byla týdennı́ návštěva
Řı́ma v roce 1995. Tehdy mě sice velmi

pohoršovala nádhera a rozměrnost

chrámu sv. Petra, ale silně se mě do-
tkla návštěva Kalixtových katakomb.

V roce 1996 jsem začal zde u Tomáška

chodit na přı́pravy dospělých k přijetı́

svátostı́ a na vigilii Bı́lé soboty 1998
jsem zde také přijal svátost biřmovánı́

a poprvé i Eucharistii. Pak jsem za-

kotvil v zábrdovické farnosti – spı́š
z důvodu společenstvı́, protože tam

chodı́ pár mých nejbližšı́ch přátel.

Silvestr 1999 v Bı́lých Karpatech organizovaný společenstvı́m mládeže od sv. Tomáše
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A také protože tam působı́ o. Jiřı́

Rous, který mě na přijetı́ svátostı́ jako
tomáškovský kaplan chystal a který je

mým přı́telem, zpovědnı́kem a vzorem

v jedné osobě. Nicméně tomáškovská
farnost v mém srdci zůstala, a moc

doufám, že se tento vztah ted’ ještě

prohloubı́ . . .

Řı́káte, že jste nalezl vı́ru až v dospě-

losti . . . co mělo vliv na vaše rozhodnutı́

stát se knězem?

Stát se knězem jsem nikdy neplá-

noval a ani mě to nenapadlo, a to

ani po mé konverzi – chtěl jsem nor-
málně dál pracovat v laboratoři a mı́t

rodinu. Božı́ volánı́ jsem rozpoznal

asi jako mnoho jiných spolubratřı́ –

jakousi souhrou toho, co se postupně
dělo v mém nitru, a vnějšı́ch životnı́ch

událostı́ a setkánı́. Prvnı́m impulsem

bylo to, že jsem přestával mı́t radost
ze své vědecké práce, která pro mne

předtı́m byla velmi důležitá. Jako by

pro mne začala ztrácet smysl, jako by
se přestávala do mého života hodit,

zapadat do něj. Tyto pocity vrcholily

při mém pobytu v zahraničı́. V přestáv-
kách mezi laboratornı́mi experimenty

jsem chodı́val přes ulici do jednoho

ze dvou katolických kostelů ve městě
(Finsko je luteránské s pravoslavnou

menšinou, katolı́ků je v celé zemi jen

okolo 8.000). To, že ten kostel byl jako
by náhodou tak blı́zko a že byl neustále

otevřený k modlitbě, mi umožnilo se

velmi intenzı́vně Pána ptát, co mám

vlastně se svým životem učinit. A Pán
mi to dal skrze různé vnitřnı́ i vnějšı́

události celkem brzo najevo. V roce

2002 jsem udělal tečku za svou vě-
deckou pracı́ tı́m, že jsme výsledky

zı́skané v helsinské laboratoři opubli-

kovali v odborném časopise, a na pod-

zim jsem nastoupil do teologického
konviktu v Olomouci. Na olomoucké

teologické fakultě jsem studoval do

roku 2005, pak mě otec biskup Vojtěch
poslal dokončit studium do Řı́ma na

Papežskou Lateránskou univerzitu. Po

jáhenském svěcenı́ jsem sloužil ve far-
nostech Pohořelice, Přibice a Vlasatice

a nynı́, jako novokněz, jsem tedy u To-

máška (vůbec jsem to nečekal, ale bylo
to pro mne přı́jemné překvapenı́).

Kdo byl a je pro vás životnı́m vzorem

a proč?

O otci Jiřı́m už byla řeč. Po mé kon-

verzi mě velmi oslovovaly osobnosti,

které přispěly k promýšlenı́ křest’an-
ské vı́ry. Můj biřmovacı́ patron je sv.

Albert Veliký, i když o něm asi nevı́m

tolik, kolik bych měl. Oslovuje mě také
životnı́ přı́běh a myšlenky P. Teilharda

de Chardin. Moje nejoblı́benějšı́ světice

je však malá svatá Terezie, s jejı́m
geniálně prostým objevem malé cesty

důvěry a odevzdanosti Bohu. Z těch

modernějšı́ch vzorů je to zejména bla-
hoslavená Matka Tereza z Kalkaty (za
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hodně vděčı́m malé komunitě Misio-

nářek Lásky, která přišla do Helsinek
v roce 1999, a hlavně jejich nekonečně

laskavé a usměvavé představené sr.

Kristin, která jako by vůbec nepochá-
zela z bývalé NDR). Z těch, kteřı́ dosud

žijı́, je to Kanad’an Jean Vanier, za-

kladatel duchovnı́ch hnutı́ založených

na životě ve společenstvı́ s mentálně
postiženými lidmi. Sám jsem členem

jednoho ze třı́ brněnských společenstvı́

Vı́ry a světla. A nakonec ten hlavnı́ –
náš Pán Ježı́š Kristus.

Jak nejraději trávı́te volný čas?

Je to již zmı́něné čtenı́ knı́žek, pěšı́

výlety, běžky a kolo. Mám moc rád

přı́rodu a pokoušı́m se ji i fotogra-

fovat. K primici jsem dostal mı́sto
svého starého kompaktu digitálnı́ zr-

cadlovku s velmi dobrým objektivem,

takže ted’ je to focenı́ ještě o něco inten-
zivnějšı́ – asi před měsı́cem jsem při-

vezl fotky překrásně barevného pod-

zimu u polárnı́ho kruhu ve finském
národnı́m parku Oulanka. Pak taky

rád kreslı́m a maluji, raději ale jen pro

některé blı́zké a tolerantnı́ přátele nebo
pro děti v náboženstvı́.

Děkuji za rozhovor.

Rozhovor připravila

Eva Sperátová

Z farnı́ charity

Váženı́ přátelé! V minulém čı́sle To-

máška (č. 1) jsme vás informovali
o dı́lčı́ch výsledcı́ch sbı́rky na pomoc
lidem, postiženým srpnovými blesko-
vými povodněmi u nás v severnı́ch
Čechách a lidem v Pákistánu, zasa-
ženým ve stejné době katastrofálnı́mi
záplavami a sesuvy půdy značného
rozsahu. Sbı́rku jsme ukončili 27. zářı́.
Když zrekapitulujeme jejı́ výsledky,
pak jsme Oblastnı́ charitě Brno, Žiž-
kova 3 předali:

11. srpna 26 668 Kč
13. zářı́ 28 400 Kč
7. řı́jna 5 800 Kč

Celkem 60 868 Kč

Polovina částky byla určena pro
severnı́ Čechy, polovina pro Pákistán.

Bůh vám odplat’ za to, že jste se
podle svých, jistě omezených možnostı́
připojili a projevili tak solidaritu s po-
stiženými lidmi.

Napřı́ště bychom rádi pomohli
tam, kde lidé nezaviněně trpı́, a při-
spěli na léky pro malomocné (Likvi-
dace Lepry), dále na pomoc opuště-
ným dětem ulice, kterým se věnujı́ na
různých mı́stech světa členové Miles
Jesu. A konečně chceme přispět také na
hloubenı́ studnı́ k zı́skánı́ pitné vody
v Africe i málo financovaným projek-
tům Oblastnı́ charity Brno. Budeme
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vděčnı́ za vaši podporu pro realizaci
uvedených záměrů.

Všem dárcům vyprošujeme Božı́
ochranu a požehnánı́.

Dobrovolnı́ci farnı́ charity

Kurzy Alfa
v řı́mskokatolické cı́rkvi v Brně

Co jsou Kurzy Alfa?

Stručně řečeno je to aktivita, která
má za cı́l otevřı́t některá témata týkajı́cı́
se křest’anstvı́ a nabı́dnout i nevěřı́cı́m
lidem možnost o nich hovořit. Pod-
mı́nkou konánı́ Alfy je souhlas duchov-
nı́ho zodpovědného za mı́stnı́ farnost.
Organizačně je Alfa zajišt’ována laiky.

Jak konkrétně Kurzy Alfa probı́hajı́?

Během jedenácti večerů a jednoho
vı́kendu zaznı́ 15 promluv na základnı́
témata křest’anstvı́. Lidé se scházejı́
pravidelně každý týden ve společen-
stvı́. Kurzy Alfa jsou pořádány bez-
platně (účastnı́cı́ ale mohou přispět
na pokrytı́ výdajů dle svých možnostı́
a chuti).

Komu je Alfa určena?

Kurzy Alfa jsou pro nevěřı́cı́ i věřı́cı́.
Obzvláště jsou vhodné pro ty, kteřı́
chtějı́ prozkoumat křest’anskou vı́ru,

nově pokřtěné, věřı́cı́, kteřı́ si chtějı́
zopakovat základy vı́ry.

Bližšı́ informace o konánı́ a organi-
zaci kurzů Alfa můžete zı́skat na nı́že
uvedených adresách:

Petr Hladı́k
e-mail: alfa.brno@email.cz
tel.: 731 402 618
web: www.signaly.cz/alfa-brno

nebo

P. Mgr. Petr Nešpor
e-mail: nespor@biskupstvi.cz

Slovo nemocným

”
Bud’te rozhodnı́ a bud’te udatného

srdce, všichni, kdo čekáte na Hospodina.“

Žalm 31,25

Když si všı́máme jednánı́ lidı́ kolem
sebe, vidı́me, že většina lidı́ toužı́ po
tom, aby dosáhli maximálnı́ho zhod-
nocenı́ všeho, co ve svém životě dělajı́.
Jde mi předevšı́m o zı́skánı́ maxima
hmotných hodnot, protože jsou pře-
svědčeni, že jim zajistı́ spokojenost
a zabezpečı́ je ve všech situacı́ch. Spo-
léhajı́ na hodnocenı́ lidı́, kteřı́ je po-
zorujı́ a posuzujı́. Zapomı́najı́ však, že
ze zkušenosti vı́, že jim žádné hmotné
věci nepřinesou trvalou spokojenost
a že je jednoho dne opustı́. Také si uvě-
domujı́, že lidské hodnocenı́ nenı́ ob-
jektivnı́, protože žádný člověk nevı́, co
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se děje v duši druhého, a žádný nezná
jeho skutečné pohnutky a úmysly. Je
možné dlouhou dobu úspěšně klamat
druhé lidi. Pouze Bůh ve své vševě-
doucnosti a ve své absolutnı́ spravedl-
nosti může objektivně zhodnotit život
a naše jednánı́.

K tomu, aby měl člověk jistotu, že
dělá to, co dělat má, a že proto dobře
plnı́ poslánı́, které mu bylo svěřeno,
stačı́, když má jistotu, že plnı́ svoje
povinnosti na mı́stě, kde žije, a že
se vyrovnává se všı́m, co ho potká
a co nemůže změnit, ale co musı́ sná-
šet. Nenı́ to tedy nic mimořádného
a neuskutečnitelného v lidském životě,
ale je to závislé na tom, jaký přı́stup
má člověk k sobě, ke svým bližnı́m
a k Bohu. V Božı́ch očı́ch má celé lid-
ské snaženı́ a usilovánı́ hodnotu podle
toho, čeho chce člověk dosáhnout a jak
pečlivě se o to snažı́. I malé skutky,
které lidé přehlı́žejı́ a nevšı́majı́ si jich,
majı́ v očı́ch Božı́ch velkou cenu, když
je člověk dělá proto, aby druhému,
který je potřebný, pomohl, usnadnil
mu život nebo mu udělal radost. Ta-
kovou snahou to, co je podle lidského
hodnocenı́ nepatrné, má před Bohem
cenu.

Když uvažujeme o životě Panny
Marie, svatého Josefa a Ježı́še za jejich
pobytu v Nazaretě a na jiných mı́stech,
kde pobývali, poznáváme, že to byl
život velmi prostý, který se nelišil od
života lidı́, jež žili v jejich blı́zkosti, ale
tento život byl založen na pevné vı́ře

v Hospodina, na důvěře v působenı́
Božı́ prozřetelnosti v jejich životech
a na snaze dokonale plnit všechno, co
jim bylo svěřeno. V očı́ch ostatnı́ch lidı́
by to byl nenápadný a prostý život,
ale v očı́ch Božı́ch měl nesmı́rnou hod-
notu.

I my se máme dı́vat na svůj život
pohledem, jenž nám ukáže skutečné
trvalé hodnoty. Máme si být vědomi,
že lidské hodnocenı́, at’pozitivnı́ nebo
negativnı́, nenı́ objektivnı́ a nepřijde
ani neubere nic ze skutečné hodnoty.
U Boha se neztratı́ nic z toho, co udě-
láme správně a čı́m prospějeme dru-
hému člověku. Máme se naučit spolé-
hat se na Božı́ hodnocenı́ našeho života
a nenechat se zneklidnit názory lidı́
kolem nás. Když o to budeme usilovat,
tak se nám to s Božı́ pomocı́ podařı́
a budeme vyrovnanı́ a spokojenı́ za
všech životnı́ch situacı́.

o. J. Šik

Beatifikačnı́ proces
kněze Tomáše Týna

Brněnský biskup Mons. Vojtěch Ci-
krle prosı́ všechny, kteřı́ se svým ča-
sem nějakým způsobem setkali s To-
mášem Týnem, někdejšı́m farnı́kem
a ministrantem v kostele sv. Tomáše,
aby podali svědectvı́ pro připravovaný
proces jeho beatifikace, pokud mohou
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uvést okolnosti, které by mohly přispět
k lepšı́mu zmapovánı́ jeho lidského či
duchovnı́ho profilu.

Svědectvı́ je třeba podat pı́semně
s uvedenı́m své adresy, postačı́ i ně-
kolik vět, bud’prostřednictvı́m farnı́ho
úřadu, či přı́mo na biskupstvı́, kde vám
také rádi poradı́ s eventuálnı́mi nejas-
nostmi. Vzhledem k nadcházejı́cı́mu
přı́jezdu postulátora tohoto beatifikač-
nı́ho řı́zenı́ z Itálie je žádoucı́ také přı́liš
neotálet.

Přı́běh
Můj anděl půjde před tebou . . .

Svátek andělů strážných připadl na
prvnı́ sobotu v měsı́ci, a proto byla na
Vranově dopolednı́ mše svatá. Kostel
byl plný lidı́, Kristýna s tetou přišly
o něco později, protože autobusem to
dřı́ve nestihly. Hodně je zpožděnı́ mr-
zelo. Kněz u oltáře přečetl evangielium
a pak pokračoval:

”
Obracejme se na

své anděly, tak jako to dělal sv. P. Pio
a tak jak nás k tomu vybı́zel svatý Jan
od křı́že. Hospodin přece řı́ká – můj
anděl půjde před tebou . . .“

Na zpátečnı́ cestu se pustily lesem,
protože už vysvitlo slunı́čko a dešt’ové
mraky někam odběhly. Les zpustošený
nedávnou vichřicı́ žaloval holými plá-
němi plnými pařezů a zároveň vydá-
val plody, které tu zkázu proměňovaly

na dobré – neobyčejnou úrodu václa-
vek rostoucı́ch na pařezech. Kristýna
s tetou sbı́raly, a dokonce zaučily do
sbı́ránı́ i dalšı́ panı́, která václavky
neznala a ted’ si jich odnášela plnou
tašku.

Večer teta začala pilně zavařo-
vat a Kristýna jı́ vydatně pomáhala.
Nachystaly houby do připravených
sklenic, teta si stoupla ke kuchyňské
lince, položila si v zamyšlenı́ dlaň na
čelo a zeptala se:

”
Nevı́š, kde mám

hlavu?“ Kristýna se rozesmála:
”
Zeptej

se svého anděla.“ Tetě se rozbřesklo:

”
Myslela jsem tu zavařovacı́, kterou se

zavı́rajı́ sklenice,“ a smála se rovněž.

Jarka Cýrusová

Vı́kend rodin s malými
dětmi

v režii komunity Emmanuel

Na Vysočinu, do hotelu Radešı́n ve
stejnojmenné vesnici, se dne 17. 9. 2010
sjelo sedm rodin se svými potomky, aby
se účastnily

”
Vı́kendu rodin s malými

dětmi“, který pořádala komunita Emma-
nuel. Smyslem takovéto akce byl nejen od-
počinek a vzájemné sdı́lenı́, ale předevšı́m
povzbuzenı́ k životu s Bohem, žı́t vı́ru
všednı́ho dne v rodině, kde jsou malé děti.

O vı́kendu stráveném v Radešı́ně očima
jednoho z účastnı́ků vypovı́dá následujı́cı́
článek.

9



Třetı́ sobotu v zářı́ nás vı́tá do no-
vého dne svým teplým světlem rannı́
podzimnı́ slunı́čko a přes okna spole-
čenské mı́stnosti hotelu Radešı́n hřeje
skoro jako to letnı́. Máme za sebou
prvnı́ nasycenı́ těla společnou snı́danı́
a právě sytı́me ducha – svého i našich
bratřı́ a sester – rannı́mi chválami. Do
chval se zapojujı́ přiměřeně věku, ná-
ladě a vyspánı́ či nevyspánı́ i naše děti.
A tak při kytaře a společné modlitbě
otevı́ráme spolu s našı́m Pánem nový
den. Den, na který jsme se všichni
těšili, den, který můžeme prožı́t spo-
lečně s partnerem, rodinou, se spole-
čenstvı́m, a občerstvit tak naše vztahy
mezi námi i vztah k našemu Stvořiteli.
To prvnı́ ráno je vždycky nejkrásnějšı́.
Každý se těšı́, že se mu podařı́ doplnit
právě to, čeho se mu osobně v tomto
obdobı́ v každodennı́m životě nedo-
stává. Těšenı́ se maminek na to, že celý
vı́kend nebudou muset vařit, sice tro-
chu vytěsňuje neustálé přepočı́távánı́
vrstev oblečenı́, kterými majı́ vybavit
děti na dopolednı́ program venku. Slu-
nı́čko přı́jemně hřeje skutečně už jen za
oknem. Tátové se zase těšı́ na točené
s pěnou po obědě a odpolednı́ siestu.
Zde se omlouvám moderněji nastave-
ným rodinám za přı́liš tradičnı́ rozdě-
lenı́ rolı́. Mohlo tomu být pochopitelně
i zcela opačně. Určitě se ale všichni
těšı́me na společně strávené chvı́le, na
impulsy a rozhovory, které nás mohou
potěšit a povzbudit v každodennı́m
životě s Pánem.

Po rannı́ch chválách si obětavı́
mladı́ z komunity odvádějı́ všechny
zvedné i nezvedné děti na dopolednı́
program do přı́rody a nic nedbajı́ na
varovánı́ některých rodičů, že by si
tohle a tohle dı́tko přeci jen raději brát
neměli, aby je snad zkušenost s nı́m
neodradila od záměrů pořı́dit si po-
tomstvo vlastnı́. At’už dı́ky statečnosti
či naivitě mladých – tato varovánı́
vycházejı́ naprázdno. Poté, co se za po-
slednı́m odcházejı́cı́m dı́tkem zavřou
dveře, je znát úlevu typu

”
konečně

sami“. Byt’zkušený rodič vı́, že nikdy
nevı́, na jak dlouho. V každém přı́padě
se můžeme věnovat dopolednı́mu pro-
gramu pro rodiče, který si vzali na
starost svým delšı́m impulsem či krát-
kou přednáškou manželé Kalčı́kovi,
zodpovědnı́ za komunitu Emmanuel
v České republice. Pro naslouchajı́cı́
a bdělé rodiče byl tento impuls hodnot-
ným svědectvı́m konkrétnı́ho života
s Bohem v manželstvı́. Konkrétnı́ch na-
dějı́, obav, hledánı́, klopýtnutı́, zátěžı́,
zklamánı́ a nových nadějı́. Bylo z čeho
čerpat, bylo nad čı́m se zamyslet a bylo
nač se tázat. V mnohém mohli man-
želé nalézt paralelu ke svým vlastnı́m
přı́běhům, ke svému vlastnı́mu životu
vı́ry.

Po přednášce společenská mı́stnost
opět ožila zážitky dětı́ navrátivšı́ch
se z aktivnı́ho pobytu na čerstvém
vzduchu, aby tyto všechny zážitky,
hledánı́ i přánı́ dětı́ i rodičů mohly být
přineseny společně při mši svaté. Mše
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svatá má vždy své neopakovatelné
kouzlo. A mše svatá v hotýlku na
Vysočině, při nı́ž staršı́ děti ministrujı́
a ty nejmenšı́ se batolı́ na připraveném
koberci, oslovuje a naplňuje prostor
a srdce atmosférou domova a rodin-
ného pokoje. No nenı́ to luxus? Kam se
hrabe wellness!

Po obědě došlo na vysněné pivko,
kávu, popovı́dánı́ a třeba i na toho

”
šlofı́čka“. Většina těchto pozemským

radovánkám se oddávajı́cı́ch poho-
dářů v tu dobu ale ještě netušila, že ten
pravej adrenalin teprve přijde. Zkrátka
že podzimnı́ drsná Vysočina nedá svoji
kůži těm vı́kendovým přivandroval-
cům jen tak lacino. Došlo totiž na akčnı́
vysvobozovánı́ princezny. A bylo to
docela drsný! Museli se zapojit nejen
děti, ale i tátové a mámy a málem jsme
volali hasiče. To vı́te, když v hlubo-
kém lese potkáte Dědečka Hřı́bečka,
pravou lesnı́ vı́lu anebo na břehu
rybnı́ka i opravdického hastrmana, to
se i tátům hrdinům, programátorům
a manažerům, rozklepou kolena. Na-
konec to ale všechno dobře dopadlo.
A když se dětem (rodiče, upřı́mně,
nebyli moc platnı́) princeznu podařilo
osvobodit ze zakletı́ ve starém dubu
u ještě staršı́ho zámku, všem se ulevilo.
A obzvláště čtyřem přı́tomným dětem,
které v zakleté rozpoznaly svoji pra-
vou nefalšovanou mámu.

Po akci jsme přepočı́tali děti a na-
páchané škody v lese a okolı́ zámku
a mohli se vydat na večeři. Po večeři
pak uklidnit děti, uklidnit rodiče, poté
opět uklidnit děti . . . však to znáte.
Některé z dětı́ už poněkolikáté uložit
a sejı́t se na skupinky reflexı́ dopo-
lednı́ přenášky. Společný večer ještě
využili rodiče samostatných, klidných
a dobře spı́cı́ch dětı́ anebo rodiče fleg-
matici k přı́jemnému popovı́dánı́. Ti
méně zralı́ do postele anebo vı́ce zralı́
duchovně využili přı́ležitosti k nočnı́
adoraci.

V neděli ráno jsme opět otevřeli
nový den chválami a poté se vydali na
krátkou prohlı́dku mı́stnı́ho – z komu-
nistické devastace znovu povstávajı́-
cı́ho – zámku. Ke mši svaté jsme se ten-
tokrát připojili k farnı́mu společenstvı́
v sousednı́ vsi, vrátili se do Radešı́na
na oběd, zamáčkli slzy loučenı́ a začali
se těšit na přı́štı́ takhle skvělej vı́kend.

Jaromı́r Strašák
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Pro Bystré hlavy

PRO NEJMENŠÍ

Najdi rodině cestu do kostela:

PRO STARŠÍ

Dne 28. 10. slavı́me svátek (viz osmisměrka)
Jméno Š je v seznamu apoštolů na II. mı́stě. Narodil se v Káně a byl nazýván Horlivec.
Kázal evangelium s Judou Tadeášem v Persii a v Suaniru byl umučen.

J , zvaný Tadeáš, byl synem Kleofáše. Jeho bratrem byl Jakub Mladšı́. Juda pro Krista opustil

manželku i děti. Při poslednı́ večeři se ptal Pána, jak to, že se chce zjevit jen svým učednı́kům,

a světu ne (Jan 14, 22).

CIBULE CIT HROŠI KATEDRÁLA
KLID KNĚZ KOS KOSTEL KOUT KYT
MATKA MED MUŽ OCEL ODMĚNA
OKENICE ONO OTEC ROUNO RUB
SOK SOKOL SŮL TÁC TUŠ VAR-
HANY VĚŽ VLAK VLIV VLK VNUK
VOUS ŽERT

připravila Klára Špunt Zelinková
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